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a motivovat pro život vůbec. 
Chceme být společenstvím, 
ve kterém se o Bohu a  s 
Bohem mluví; ve kterém se 
čte a vykládá Bible; lidé se 
podporují ve víře, pomáhají si a 
navzájem se podněcují k životu 
s Pánem Bohem; místem, kde 
je zprostředkován biblicko-
křesťansko-protestantský výklad 
každodennosti i zlomových 
okamžiků v životě (narození, 
partnerství, smrt); kde se lidé 
vzájemně podpírají ve chvílích, 
kdy je jim úzko, a společně se 
radují, když je jim dobře.  

Roman Raszka, pastor

Drazí sborovníci, 
bratři a sestry,

dostává se vám do rukou 
další výroční zpráva našeho 
sboru, tentokrát za rok 2023.

V této zprávě chceme 
připomenout nejdůležitější 
pravidelná, ale i mimořádná a 
příležitostná setkání, události 
a akce, které se konaly v 
našem sboru v roce 2023, a 
předložit také informace o 
jeho hospodaření. Zároveň 
si uvědomujeme, že právě 
život církve se nedá tak docela 
charakterizovat slovy a čísly. 
Posláním našeho sboru je sdílet 
Biblí určovanou křesťanskou 
víru, lásku a naději a inspirovat 
lidi k prohlubování duchovního 
života, ale také je posilovat 



Sboroví pracovníci
V roce 2023 ve sboru působil jako pomocný pastor Miroslav 

Sikora, který spolu s administrátorem sboru Romanem Raszkou 
a dalšími pastory z okolních sborů vypomáhajícími zejména na 
nedělních bohoslužbách pokryli hlavní bohoslužebný chod sboru, 
ve kterém se při sborové práci angažovali rovněž mnozí další 
pracovníci:

Marta Czyžová – kurátorka a vedoucí odboru žen
Zuzana Karfusová – kostelnice 
Tomáš Turoň – pokladník a varhaník
Daniel Turoň – varhaník
Zdeňka Adámková – vedoucí nedělní besídky
Ivana Czyžová – vedoucí dorostu
J a T. Czyžovi, P. a L Turoňovi - vedoucí manželských skupinek
Jakub Czyž – vedoucí mládeže, zvukař a projekční
Jan Jursa – koordinátor a vedoucí biblických hodin
Ing. Gustav Hlawiczka – vedoucí a dirigent pěveckého sboru
Renáta Sikorová – účetní sboru
Nelze nevzpomenout dvě katechetky, které se v průběhu 

školního roku snažily oslovit děti na základních školách.  V polské 
škole to byla sestra Karin Jursa a v české škole po několikaleté 
odmlce Karin Roiková. Skupinka, kterou vede Karin, má 
naddenominační přesah, ale jsme vděčni za otevřené dveře k 
dětským srdcím ať svými kořeny tkví kdekoli. Oba jejich reporty z 
této činnosti jsou součástí této výroční zprávy. Velké poděkování 
patří také i dalším sborovníkům, kteří se jakoukoli aktivitou přičinili 
ke vzájemné pomoci a službě. Ať už to byly různé brigády nebo 
ochota pohostinnosti s cílem zpříjemnit sborové aktivity. 

Děkujeme Pánu Bohu rovněž za možnost setkávání sester 
našeho sboru. Setkání jsou pro ně velkým obohacením a novou  
vzpruhou bylo rozšíření jejich řad o dvě mladé sestry Boženku a 
Martu. Setkávají se 1x měsíčně v počtu do 10 sester, navzájem 
se povzbuzují skrze Boží slovo, zpěv a modlitby. POděkování 
patří také sestře Teofilové za její nasazení při zpracovávání a 
posílání blahopřání naším sborovníkům. Nedílnou součástí sester 
je nejen navštěvovat nemocné a jubilanty, připravovat vánoční 
balíčky (v letošním roce jich připravily pro 18 sborovníků), ale být 
součástí různých programů, kde se zapojují především do služby 
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přípravy pohoštění. Jednou z větších takovýchto akcí bylo Dětské 
odpoledne v Centru volného času v Hrádku.

preSbyterStvo
Presbyterstvo se setkávalo k jednání zpravidla 1x měsíčně. 

Roli kurátorky sboru nadále vykonávala Marta Czyžová, jejímž 
zástupcem je Jan Jursa. Dalšími tahouny života sboru jsou 
presbyterky Barbora Fronková a Pavlína Turoňová, Stanislav Turoň, 
Jaroslav Czyž a Aurélie Švendová. Presbyteři jsou velmi iniciativní 
a ochotně se zapojují do mnoha aktivit ve sboru. Vzájemná 
komunikace a spolupráce je výborná. 

Válečný konflikt na Ukrajině a náš sbor
V uplynulém roce byl život sboru, stejně jako život v celé 

Evropě, ovlivněn válečným konfliktem na Ukrajině. Stejně jako na 
začátku invaze se náš sbor zapojil do aktivního řešení následků 
války alespoň tím, že se prostřednictvím partnerských organizací 
podílíme na humanitární pomoci finančními prostředky, prvně 
prostřednictvím celocírkevní sbírky a koncem roku prostřednictvím 
Romana Karfuse, který jezdí s Pavlem Turoňem na Zakarpatí. Co se 
týče podpory od jednotlivých sborovniků, tak Roman Karfus jezdí 
i s Martou pravidelně na Zakarpatí, další jako Czyžovi tradičně 
podporují sbor v Šubkivě ať se už jedná o pořádání letního 
dětského tábora anebo během roku. Určitě i mnozí další, o kterých 
ani nevíme, posílají po své ose nějakou podporu, za co všem 
srdečně děkujeme. Na konci zprávy si můžete přečíst svědectví o 
službě v těchto končinách z pera samotných dobrovolníků.

bohoslUžby
Počet bohoslužeb: 66 z toho jedna v přírodě a tři seniorátní 
Průměrná účast: 30
Bohoslužby byly čas od času obohaceny vystoupením (pěvecký 

sbor, duet, sóla) ať už při významných výročích z řad zvaných 
hostů, či při běžných nedělích z řad vlastních členů. 

V roce 2023 se konala i první bohoslužba společná pro členy 
SCEAV a LECAV. Jakkoli opatrně až laxně k tomu vedení LECAV 
přistupuje, jsme rádi, že tato bohoslužba se již stala pravidelnou 
součástí života obou církví a ve svém druhém ročníku v roce 2024 05



se přesunula z pátku na neděli. Věříme, že časem Bůh dá větší 
touhu být spolu na jedné lodi.

ZpoVěď a Večeře páně
Počet: 14x, celková účast: 350 zpovědníků, průměr: 20
Od Covidové doby počet zpovědí a VP v průběhu roku, co se 

týče četnosti, má rostoucí tendenci.

GodZiny biblijne (Jan Jursa)
W naszym zborze 

mamy możliwość 
spotykania się nie 
tylko na niedzielnym 
n a b o ż e ń s t w i e , 
a l e  t a k ż e  d l a 
s p r a g n i o n y c h 
z g ł ę b i a n i a 
P isma Świętego 
n a  g o d z i n a c h 
biblijnych w każdą 
środę o godzinie 
17 oraz w czwartą 
niedzielę w miesiącu o godzinie 16. W ubiegłym roku odbyło się 
44 środowych godzin biblijnych, w których uczestniczyło średnio 9 
osób oraz 8 niedzielnych, na które uczęszcza średnio 11 osób. Nie 
jest to duża liczba, czy nie brakuje nam przebywania w obecności 
braci i sióstr w Chrystusie Jezusie i wspólnego rozważania Biblii? 

Środowe godziny biblijne odbywają się w formie luźnej dyskusji 
ludzi w różnym wieku na temat wcześniej, wspólnie wybranego 
tekstu biblijnego. Każdy może wnieść coś do spotkania od 

siebie, czy to dobre słowo, 
modlitwę, opowiedzenie 
c z e g o ś ,  p o d z i e l e n i e 
s i ę  s w o i m  z d a n i e m , 
przemyśleniami, ciastem i 
na wiele innych sposobów. 
W  m i n i o n y m  r o k u 
rozważane były ewangelie 
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(wybrane teksty), wybrane psalmy, List św. Jakuba, I List św. Piotra, 
I i II List św. Pawła do Tymoteusza. Na niedzielne godziny biblijne 
przyjeżdża gość z okolicznych zborów, który przedstawia nam 
różne interesujące tematy według programu wyznaczonego przez 
Wspólnotę Chrześcijańską. Głowna część spotkania ma formę 
wykładową, później uczestnicy spędzają czas na rozmowach przy 
herbacie i ciastku. Zapraszam wszystkich serdecznie na spotkania 
nie tylko w niedzielę rano w kościele. Uczestnicy potwierdzają, że 
WARTO! 

chór mieSzany (Ing. Gustaw Hławiczka)
W zasadzie w roku 2023 nie doszło, można stwierdzić, do 

żadnych zasadniczych zmian. Spotkania na próbach odbywają 
się nadal w poniedziałki o godz. 18,00. Spotykamy się w gronie 
14 osób (a 15. sobą jest s. Karolina Heczko, która studiuje na 
Uniwersytecie w Ołomuńcu i zawsze jak może, tzn. przyjedzie do 
domu, to przychodzi na próby czy występy) .:

- soprany –  5 osób
- alty         -  5 osób
- tenory     - 2 osoby
- basy        - 2 osoby
Każdą próbę rozpoczynamy modlitwą, tak samo każda próba 

kończy się modlitwą. 
Wybór pieśni dostosujemy do okresu roku kościelnego, świąt 

czy specjalnych występów. Ale staramy się zaśpiewać przynajmniej 
raz w miesiącu.
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Jesteśmy małym zespołem, ale o to więcej jest nam w nim 
dobrze, miło i sympatycznie ( prawda śpiewacy ???). Stale 
borykamy się z ilością męskich głosów, ale jest lepiej, ponieważ 
do tenorów, w zeszłym roku, dołączył br. Leszek Heczko, za 
co mu dziękuję. W roku 2023 mieliśmy 9 występów, z tego 
jeden gościnny w Nawsiu. Dziękujemy naszemu Panu Bogu 
za jego prowadzenie, błogosławieństwo i pomoc. Ja zaś, jako 
dyrygent, bardzo dziękuję śpiewakom za ich cierpliwość ze mną, 
wyrozumiałość i wsparcie, którego się mi od nich dostaje. 

náboženstVí V Zš (Karin Roiková)
V hradecké české ZŠ po mnoho let neprobíhalo evangelické 

náboženství. Důvodů bylo několik. Koncem června jsme s 
pastorem Raszkou R. navštívili ředitelku školy s dotazem, zda by 
v této škole mohla probíhat křesťanská výuka. Setkali jsme se s 
milým přivítáním a vstřícností paní ředitelky. V záři se přihlásily čtyři 
děti. Někdo by možná mohl říct: “pouze čtyři děti? Má to smysl?”. 
Jsem osobně přesvědčena, že to smyl má. V jiných základních 
školách jsem začínala dokonce s jedním dítětem a dnes tam 
mám skupinu s čtrnácti dětmi. Ježíš se nikdy nezabýval počtem 
lidí, zajímal ho každý jednotlivec. Ježíši záleží na každém dítěti. 
Každé dítě potřebuje Krista více než cokoli jiného. To je důvod, 
proč chci s Boží pomocí vést děti na mých hodinách k pravdě, že 
pouze v Ježíši máme naplnění života a odpuštění hříchu. Většina 
dětí, které navštěvují hodiny evangelického náboženství jsou z 
protestantských církví nebo jsou vychovávány v nekřesťanském 

W miesiącach letnich (wakacyjnych), próby się nie odbywają. 
Repertuar jest w zasadzie budowany na pieśniach z śpiewników, 

które posiada chór („czerwony“  i  „modry“). W związku z tym, 
że mamy dobre kontakty z innymi chórami czy zespołami, dają 
nam do dyspozycji niektóre pieśni z ich repertuaru, oczywiście za 
obopólną zgodą. 

W roku 2022 prosi l iśmy czas od czasu o pomoc i 
akompaniament, (podczas występów chóru),  naszego 
gródeckiego organistę br. Tomasza Turonia. W roku 2023 stał się 
br. Tomasz „częścią składową naszego” chóru i w ramach Jego 
możliwości, bardzo nam pomaga swoim akompaniamentem na 
występach, za co jesteśmy mu bardzo wdzięczni. 
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prostředí. V hradecké škole mám naddenominační skupinku. 
Evangelické náboženství navštěvují dva kluci z římskokatolické 
církve. Mou touhou je, aby během našich sekání děti více 
poznávaly, milovaly a poslouchaly Krista. Setkáváme se každé 
pondělí od 13:15 do 14:00. Jsem Bohu vděčná, že máme stále 
“otevřené dveře” do škol. Je to Boží milost. 

reliGia ewanGelicka w psp (Karin Jursa)
M i n ą ł  k o l e j n y  r o k 

kalendarzowy w czasie, 
którego odbywały s ię 
zajęcia religii ewangelickiej 
w szkole podstawowej, w 
których uczestniczy 7 dzieci. 
Na lekcjach między innymi 
poruszone zostały tematy 
o tym jaki jest Pan Bóg, co 
to znaczy być świętym, jak 

możemy zobaczyć 
bożą miłość wokół 
n a s ,  c o  z r o b i ł 
Pan Jezus i co to 
dla nas znaczy. 
Lekcje to nie same 
wykłady, mamy też 
czas na wspólne 
chwalenie Pana, 
rozmowy, zabawy, a 
także na   szukanie 
odpowiedz i  na 
różne intrygujące 
p y t a n i a  i 

rozwiewanie wątpliwości. Dzieci uczą się także samodzielnej 
modlitwy, staram się przekonać je, że jest to coś zupełnie 
naturalnego, czego nie trzeba się wstydzić czy obawiać. Zachęcam 
je także do samodzielnego, codziennego czytania Biblii w 
domu oraz do uczestniczenia w szkółce niedzielnej i innych 



wydarzeniach, jak obozy itp. 
Byłoby wspaniale, gdyby dzieci 
miały wsparcie w tym temacie 
w domach. 

n e d ě l n í  b e s í d k a  
(Zdenka Adámková)

Učitelé Nedělní besídky: 
Zdeňka Adamková, Barbora 
Fronková, Marcela Nováková, 
Karolína Heczková Od září se 
přidala k službě dětem děvčata 
Eva Adamková a Natál ie 
Stonawská. 

           Období leden až 
červen 2023 

Průměrná účast je 8 
dětí ve věku 2 – 8 let 

. Vyučování probíhalo dle 
materiálu Pojď za mnou 3. 
a 4. cyklus lekcí o životě 
Pána Ježíše. Školní rok byl 
zakončen besídkou v přírodě 
s opékáním párků a velkou vílí 
hrou o rozkvetlé louce, která 
navazovala na docházku dětí. 

Období září až prosinec 
2023 

Školní  rok byl  zahájen 
programem Medová párty. 
Myšlenka života včel ve včelím 
úlu jako obraz křesťanského 
společenství a zařazení dětí 
do života sboru se promítala 
i během dalšího vyučování. K 
výuce jsme začali používat nově 
zakoupené mateiály Orange, 
vhodné pro dětskou skupinu 5 
-9 let. Tyto materiály dovolují 

k r e a t i v n í m 
z p ů s o b e m 
podat základní 
biblické příběhy, 
p o d n ě c o v a t 
d ě t i  k 
rozhovorům a 
pomocí aktivit 
vštípit základní 
m y š l e n k u  – 

Biblickou pravdu. 
Od září se děti 

účas tn í  začá tku 
b o h o s l u ž b y  v 
k o s t e l e ,  p a k 

odcházejí na svůj 
program na faru. 
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Další aktivity: 
Víkendový pobyt v Oldřichovicích – chata „Lípa“ na přelomu 

dubna a května tentokrát na 3 noci. Téma : Výstup na vrchol, 
pobytu se zúčastnilo 16 dětí. Letní tábor v Orlové v srpnu - 
Společně v manéži. Počet dětí 28. Noc na faře na konci listopadu, 
účast 18 dětí. Děti několikrát během roku obohatily bohoslužby 
písněmi, básněmi nebo scénkou . 

konfirmační VýUka (Miroslav Sikora)
Konfirmační příprava 2022/2023 neprobíhala. 
K o n f i r m a č n í  p ř í p r a v a 

2 0 2 3 / 2 0 2 4  z a č a l a  n a 
podzim 2023 a zúčastni ly 
se jí 3 dívky – Sofie, Laura 
a Karol ína. Docházely do 
sborového sálu každé pondělí 
o d p o l e d n e .  V y u č o v á n í 
vedl administrátor Roman 
Raszka, v jeho nepřítomnosti Miroslav Sikora. Seznamovaly se s 
uspořádáním a obsahem Bible, s konfirmační příručkou Věřím a 
slibuji, Lutherovým Malým katechizmem s výkladem, a některou 
mládežovou literaturou například Deník mladých. Na přípravu 
přicházely rády. V roce 2024 je čeká další učivo, několik testů, 
závěrečná písemná práce, ústní zkouška a Konfirmační slavnost 
se pak uskuteční 5.5.2024. Tento datum je stanoven s ohledem 
na školní víkendové výlety a zájezdy a byl tudíž oproti původnímu 
termínu vyznačenému v programu pozměněn. 

DoroSt (Ivana Czyžová)
Setkání dorostu, jak se již stalo pravidlem, bývá v soboty v 

16:00. Schází se  6 - 10 mladých lidí, kteří chtějí poznávat Krista 
a odkrývat Jeho pravdy pro život. Na jaře jsme probírali knihu 
„Ve Světě JAKO PROfesionál“ – zamýšleli jsme se nad tím, jak 
žít V Kristu, S Kristem, JAKO Kristus a PRO Krista. V létě jsme 
měli možnost jet společně s mládeží do Vysokých Tater, kde jsme 
studovali list Jakubův, poznávali krásy Božího stvoření (někteří 
dorosťáci překonali svůj výškový rekord při zdolání Téryho chaty), 
zchladili jsme se v Popradském aquaparku, hráli deskovky, 11



chválili Pána a společně 
prohlubovali vztahy nejen 
mezi sebou, ale i s naší 
mládeží .  Na podzim 
jsme začal i  probírat 
křesťanského bojovníka, 
učili jsme se, k čemu 
slouží Boží zbroj, jaké 
boje v životě vedeme 
a na čí straně vlastně 
chceme být. Bylo to 
velkým požehnáním. 
Setkávání dorostu jsme 
zakonči l i  společně s 

mládeží vánoční wigilijkou na téma „Vánoce na míru“ – kde nám 
slovem sloužil vikář Samuel Rusnok z Oldřichovic. 

Za uplynulé dva měsíce roku 2024 jsme měli přespávačku, pizza 
party, byli bruslit, na horách, na sejšnech, chválách, atd. Děkujeme 
Pánu Bohu za tato setkání a celému sboru za modlitby za mladou 
generaci v Hrádku

mládež (Jakub Czyž)
Mládež se scházela nepravidelně vždy předem po domluvě. 

Mladí se scházeli obvykle ve čtvrtky nebo pátky ve večerních 
hodinách na faře nebo u někoho doma. Na mládeži se pak 
sdíleli co kdo v uplynulém čase prožil, jaké mají problémy, za co 
by se mohli jedni za druhé modlit. Setkání doprovázel společný 
zpěv a jako naučnou látku probírali jednotlivé kapitoly knihy s 
názvem „Proč jsme vůbec tady“ od autora Ricka Warrena. V rámci 
sboru mládežníci v roce 2023 pomáhali na akcích jako dětská 
víkendovka nebo letní tábor. Dále zajištovali aktivity organizované 
naším sborem navenek nebo na různých akcích konaných přímo 
ve sboru. Společně s dorostem mládež v létě podnikla pobyt v 
Tatrách, účastnila se výšlapů nebo výjezdů na celocírkevní akce 
pro mladé.

ženy na tahU (Pavlína Turoňová)
Jedná se o pravidelné setkání žen jednou měsíčně. Většinou 

se nás schází cca 10 mladých maminek bez dětí. Máme radost, že 12



ženy nejsou jen z našeho sboru, ale také z různých denominací, 
většinou však s kořeny z našeho sboru. Jedná se tak například o 
ženy, které se vdaly a přešly do jiných sboru, avšak naše přátelství 
stále přetrvává. Místem setkávání je již tradičně Stodola v Centru 
volného času v Hrádku. Náš společný čas je zpravidla naplněn 
chválami, za což děkujeme sestře Zdence Adamkové, která se 
pravidelně stará o hudební zázemí. Klíčovým prvkem je téma z 
nějaké křesťanské knihy, případně podle toho, co si daná žena, 
která má zrovna vedení, pro studium vybere. Nechybí společné 
sdílení každodenních radostí a starostí a působení Pána v našem 
životě a samozřejmě společné modlitby. Je skvělé, že se můžeme 
modlitebně podporovat také na dálku, když je potřeba se modlit 
za něco akutního. 

Příští setkání v březnu bude netradiční, a sice pár z nás se 
přihlásilo na Konferenci pro ženy a dívky. Jsme vděčné za naše 
společenství. 

manželské páry (Pavlína Turoňová)
Manželské páry jsou rozděleny na dvě skupiny po třech 

manželských párech. Každá skupina se schází podle časových 
možností daných páru, vesměs co tři týdny nebo jednou za měsíc. 

Studujeme společně 
většinou z nějaké 
křesťanské literatury 
pro manželé. Každé 
setkání má jeden 
m a n ž e l s k ý  p á r 
vedení a připraví si i 
místo a občerstvení 
pro ostatní. Snažíme 
se také setkávat 
společně s první 
skupinou. Minulým 
rokem napřík lad 
proběhl pobyt rodin 
v Bukovci v objektu 
Family House. Byl 
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to skvělý a požehnaný čas. Děkujeme za něj a za modlitby. Na 
konci roku jsme měli společné vánoční setkání, na kterém nás 
navštívili vzácní hosté a posloužili slovem a svědectvím ze svého 
manželského života. Těší nás, že se můžeme společně podporovat, 
povzbuzovat, sdílet a především za naše rodiny modlit. 

hospodaření a inVestice 2023 (Jarek Czyž)
V loňském roce neproběhla žádná větší investiční akce. 

Původně plánovaná oprava schodiště před kostelem byla 
s ohledem na časově náročnou investici přesunuta na rok 
2024/2025 (až po 100 letém výročí). Menšími investičními počiny 
bylo počátkem roku zakoupení diktafonu pro nahrávání kázání. 
Byl také pořízen delší držák pro mikrofón na kazatelně. Pro 
zpříjemnění poslechu vystoupení, hudby, atd.. byla zakoupena do 
kostela ozvučovací technika a to: reproduktory HK, bezdrátový 
mixážní pult, tablet pro ovládání mixu, 2x bezdrátové a jeden 
směrový mikrofon pro pěvecká vystoupení. Byl zakoupen i nový 
olejový radiátor pro dětskou místnost na pavlači. Koncem roku 
byly prodány dosud málo používané reprobedny, které byly 
nahrazeny modernějším ozvučovacím systémem značky YAMAHA. 
Jako každoročně také v roce 2023 byly provedeny revize a to: 
elektrospotřebičů, elektroinstalace bytu a hasicích přístrojů. 
Proběhlo i několik vývozů obsahu žumpy.

slUžba na Ukrajině
Roman a Marta Karfusovi
 Z Boží milosti můžeme sloužit na Ukrajině 

již 8 rokem. Sloužíme v rámci organizace 
Mise pro život. Naše služba je velmi 
různorodá, především v Zakarpatské oblasti.

V roce 2023 byla primární část naší 
služby v cikánské komunitě Haťi(Gať),kde 
prav idelně podporujeme 30 rodin 
základními potravinami a dalšími potřebami 
(boty, oblečení).

Také se podílíme na projektu "Patron Ukrajinských dětí."
V tomto projektu se naše skupina stará o více než 120 dětí 

14



(což obnáší vytypovat potřebné dítě, najít mu 
patrona a minimálně 2x v roce odvézt pro toto 
konkrétní dítě dárky od patrona a komunikovat 
s patrony) což činí min. 240 návštěv ročně.

Dále jsme se podíleli na letním dětském 
táboře, pro děti z velmi chudých poměrů, bylo 
tam 25 dětí. Díky Pánu Bohu že 6 z nich na 
konci tábora přijalo Krista.

Podílíme se rovněž na pravidelných 
víkendových pobytech pro děti z velmi 

chudých poměrů. Konají se jednou za 3 týdny. Pro děti je 
připravován program s přespáním, zvěstováním Evangelia 
a vyučováním, zpěvem písní, tvořivými dilničkami (Lego) a v 
neposlední řadě s tep l ým j íd lem, 
neboť pro mnohé z nich je to jediné 
teplé jídlo na dlouhou dobu.

Podílíme na pomoci vdovám, které žijou 
samy. Poskytujeme j im potraviny a 
p lánu jeme s  n imi zajištění dalších 
j e j i c h  z á k l a d n í c h 
potřeb. Staráme se 
o provoz výdejního 
skladu v Dubriniči, kde 
se vydává humanitární 
pomoc potřebným lidem v okolí. Svou 
pomocí sloužíme také v Chesoňské oblasti, 
kde lidé zažili ruskou okupaci a v současnosti 
jsou pořád ostřelováni. Pánu Bohu patří 
chvála za jeho nesmírnou dobrotu a 
milosrdenství.

Zambie a monika
Zambie, země 60-ti domorodých jazyků mluvících společně 

anglicky. Země nádherné zeleně, květů a exotického ovoce 
v období dešťů, ale i několikaměsíčního sucha vedoucího až 
k hladomoru. Země, kde v letním období zapadá slunce už v 7 
večer a v zimě v 5 odpoledne. Země různého drobného zvířectva 
až po slony, které můžete potkat u silnice. Země Viktoriiných 
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vodopádů, širokých plání a dostatečného nerostného bohatství, 
ale současně obrovské chudoby i luxusu. Země, kde děti 
z finančních důvodů nechodí do školy a jsou analfabety i ve 12 
letech. Ty šťastnější do školy chodí, ovšem pěšky i 8 km tam a zpět. 

Země, kdy jste vděční za to, 
že můžete platit zdravotní 
pojištění a získat adekvátní 
zdravotní péči v soukromé 
nemocnici. Země, kde na 
bohoslužbách je slyšet 
poděkování, vděčnost a 
chvála Pánu Bohu za vše 
dobré, co činí. Kulturní šok 
pro Evropana. Přesto do 
této země plné kontrastů 
byla povolána naše Monika 

Hendr ick  (Turoňová  za 
svobody) se svým manželem 
Courtneym žít a sloužit jako 
misionáři. Pomáhají předávat 
Dobrou zprávu o Pánu Ježíši 
nejen v Zambii, ale rozvíjí 
síť následovníků i v okolních 
státech Afriky. Na území tří 
vesniček pracují s dětmi ve 
dvou klubech, kam dochází 
až 100 dětí. Současně si 
staví dům u městečka Kabwe, ve kterém budou moci nabízet 
možnost odpočinutí pro vyčerpané pastory a jiné pracovníky na 
Božím díle, možnost přespání pro cestující misionáře, možnost 
konání vzdělávacích aktivit. Také šanci dlouhodobějšího ubytování 
a zapojení se do společného díla i pro našince. Jejich vizí je i 
učit místní obyvatele různým řemeslům potřebným k finančnímu 
zabezpečení svých rodin. Dále vybudovat hloubkovou studnu, 
kdy vodu chtějí využívat nejen pro sebe, ale pro potřeby místních 
obyvatel tak důležitou v době sucha. Plánů i práce je hodně, 
taktéž potřeby velké modlitební i finanční podpory. Jsem vděčná 
Pánu Bohu za to, že jsme s kamarádkou Kristýnou mohly Moniku 
s Courtneym navštívit, vše vidět na vlastní oči a zažít. Myslím, že 
Afrika a místní lidé nám dlouho zůstanou v našich myslích i srdcích. 
A kdo ví, možná se ještě někdy potkáme. Je velkou výsadou, že 
do služby Pánu Bohu v Africe byla povolána misionářka Monika, 
rodačka z Hrádku. Přejeme ji i manželovi hodně Božího požehnání.
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Courtney a Monia ze Zambie nás zdraví těmito slovy:
Chceme vyjádřit velký dík našemu Pánu a také všem naším 

podporovatelům. Největším vrcholem naší služby byly životy 
odevzdané Pánu Ježíši Kristu při pravidelných návštěvách domovů 
a rodin naších dětí na začátku každého čtvrtletí. 

Dalším radostným momentem bylo nastěhování do našeho 
domku, kde máme pořád mnoho dodělávek, ale chválíme Pána 
za Jeho věrnost. Druhá polovina domu určená pro školící centrum 
stále potřebuje hodně práce.  

Minulý rok jsme se soustředili 
hlavně na: 

- Pokračování každotýdenních 
klubů ve třech vesnicích, kde 
vyučujeme děti biblickým pravdám 
a šíříme evangelium pro zhruba 
300 dětí. 

- Budování našeho týmu skrze 
různá školení a mentoring. Náš 
tým nyní čítá 8 členů. Přimlouvejte 
se s námi za více dobrovolníků. Naším snem je mít tým v každé 
vesnici a začít více programů. 

- Začali jsme také službu dorostu pro starší děti z naších klubů. 
- Organizovali jsme 8 různých školení a seminářů pro dětské 

vedoucí a učitelé nedělních besídek, kterých se účastnilo 
dohromady 215 studentů. 

S více příběhy se budeme sdílet při naší návštěvě Slezska v létě. 
Ať Vám Bůh mocně žehná.

kdo si hraje, neZlobí
V posledních letech stále více dětí tráví více času doma než 

venku. A přitom trávení času venku v přírodě je pro vývoj i 
psychiku dítěte nejlepší. Děti tráví u televize a počítače v průměru 
nejspíše něco mezi čtyřmi pěti hodinami denně, a proto jsme 
se je pokusili vytáhnout ven pomocí zábavné aktivity pořádané 
naším sborem. V pátek 22. září 2023 jsme se s dětmi a jejich 
rodiči sešli na společném zábavném odpoledni v prostorách 
Centra volného času v Hrádku. Jsme rádi, že dorazilo hodně 



návštěvníků a děti za chvíli chodily s pomalovanými obličeji a po 
koláčích, které od rána pekly ženy ve sboru, se jen zaprášilo. Děti 
si zasoutěžily, splnily zajímavé úkoly a také si něco vytvořily. Dále 
bylo pro děti připraveno skvělé divadelní představení o odvážném 
pastýři, prostřednictvím kterého se mohly srozumitelnou formou 
seznámit s křesťanskými hodnotami. Nemohli chybět ani hasiči se 
zajímavou předváděčkou, ve které účastníkům připomenuli, jak se 
zachraňuje životy lidí a zvířat a nejeden chlapec rád usedl za volant 
jejich parádního auta. Pro holky, které takovou techniku nemusí, 

zase čekaly poníci, na kterých se nadšeně vozily a připadaly si 
jako princezny na koni z pohádky. Akce byla naprosto skvělá. 
Bylo nádherné počasí, slunce, na to, že to byl poslední den léta, 
svítilo dostatečně a všichni si užívali různorodého programu, ve 
kterém se za doprovodu reprodukované hudby vesele skákalo 
na skákacím hradu či opékalo navečer chutné klobásy. Naprosto 
famózní byla i čepovaná limonáda, které se vypilo několik desítek 
litrů, a také cukrová vata a popcorn. Co zmínit závěrem? 

Chceme, aby děti kolem nás měly možnost vyrůstat v prostředí, 
které pro ně bude po všech stránkách inspirující, a které jim dá 
příležitost zakusit Boží dobrotu a lásku. „Máme-li děti vychovávat, 
je třeba, abychom se také stali dětmi.“ (Martin Luther). Děkuji 
všem, kdo přiložili ruku k dílu a podíleli se na přípravě programu.

 



ZáVěr
Na závěr cituji jedno zajímavé slovo: Ježíš jim řekl: „Kdo je 

má matka a kdo jsou moji bratři?“ Ukázal na své učedníky a řekl: 
„Hle, moje matka a moji bratři. Neboť kdo činí vůli mého Otce v 
nebesích, to je můj bratr, má sestra i matka“ Matouš 12, 48-50

Ježíš nejspíše svou rodinu miloval. Ale i před ní dokázal říci 
„kdo činí vůli mého Otce, to je můj bratr…“. Před vlastní rodinou 
řekl, že i někdo jiný je jeho rodina. Ježíš nebyl lehkovážný, takže 
měl dobrý důvod. Myslel ta slova vážně. Z jeho slov plyne, že my 
všichni jsme skutečně Ježíšovi příbuzní. Jeho bratři, sestry a matky. 
Ježíš nemluví na prázdno a i my bychom toto měli vzít vážně. 
Prostě patříme k sobě, ať chceme, nebo ne, jsme jedna rodina. 

Děkujme, že do Božího lidu máme přístup i my coby pohané, 
protože Pán Ježíš prohlásil za svoji rodinu tu, která „plní vůli 
mého Otce v nebesích“.  Tehdy se to paradoxně týkalo zástupu 
plného neznámých, narychlo sesbíraných lidí. Právě tady smíme 
zahlédnout Ježíšovu neobyčejnou rodinu plnou adoptovaných 
synů a dcer. Přinesme jemu i ty své touhy či zklamání a nechme se 
proměnit jeho vizí, kterou má pro náš sbor a konkrétně pro mne 
i tebe. Buďme živými kameny tam, kam nás Bůh postaví, aby i 
pomocí nás se dal stavět duchovní dům. Máme jedno východisko 
a společný cíl. Proto jdeme jednou společnou cestou.

Přál bych našemu sboru, aby v něm lidé byli rádi, zažívali spolu 
radost, zajímali se o sebe a rostla v nich chuť se na jeho díle 
podílet. A aby na nás bylo poznat, kdo je toho všeho původcem, 
o koho se opíráme, na koho zavěšujeme své srdce. 

Děkuji zároveň za pravidelné i nepravidelné služby ve sboru. 
Děkuji všem, kteří sboru pomáhají žít (svými silami, modlitbami, 
radami, nápady, finančními příspěvky). Děkuji především Pánu 
Bohu a do jeho péče se i na další rok poroučíme. 

Sestavil a editoval 
Roman Raszka, administrátor sboru

Srdečně zveme na Sborové shromáždění dne 17.3.2024 v 
10.30h  v kostele v Hrádku.




